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اهمیت ادعیه ائمه )ع( در نگاه امام خمینی 
و بلندای معارف دعای رجبیّه 
در بیان دو استاد بزرگ عرفان

هادی سروش

دعای مشــهور به دعــای رجبیه که با این عبارت آغاز می شــود؛ »اللهم انی 
اســالک بمعانی جمیع ما یدعوک به ولاةامرک« دارای مظامین بســیار بلند 
عرفانی است و از این روی، برخی از محدثان به نقد و سپس رد آن وادارشدند!

اگر ســند این دعا که از شــیخ الطائفه یعنی شیخ طوسی نقل شده پذیرفته 
شود همانطوریکه جناب سیدبن طاوس پذیرفته است، آنگاه باید برای »فهم« 
معانی بلند آن در محضر اســاتیدی که صاحب فن شــریف شناختِ معارف 

عقلی و شهودی کتاب و عترت هستند نشست و آموخت.
برای نزدیک شدن به معارف نهفته در این دعای شریف شما را مهمان اندیشه 

دو استاد بزرگوارم می کنم.
استاد علامه آیت الله حسن زاده آملی )اعلی الله درجاته( هم در گفتار خود در 
درس و نیز در آثارشان بر این دعای تاکید فراوان داشتند و فهم آن را بدون 
تعلیم از اســتاد، بسیار سخت می دانستند . ایشان در آثارشان در زمینه دعای 
رجبیه یک توضیح مفصل دارند که در »رساله لقاء الله« آمده است، و نیز یک 
بیان مختصر دارند که در کتاب »هزار و یک نکته« در ذیل نکته ۷۱۶ آورده 
اند که در آنجا تصریح می کنند این دعا از »معجزات قولی این وســایط فیض 
الهی]معصومین[ است که عالمان را در حجت بودن آنان حجت بالغه است« 
وســپس می نویسند؛ »فقره های توقیع را درجتی رفیع و مکانتی علی است و 
در بیان اطوار وجودی انســان و ایام عروجی وی حائز اهمیتی به ســزا است. 
خداوند سبحان توفیق نیل و اراک حقایق این اشارات را مرحمت فرماید. این 
توقیع مبارک در عِداد همان بیان منطق اهل بیت عصمت و وحی است ... که 
امام صادق)ع( فرمود: »ان حدیثنا صعب مستصعب لا یحتمله الاملک مقرب 

او نبی مرسل او عبد امتحن الله قلبه للایمان...«
اســتاد آیت الله جوادی آملی در کتاب »ادب فناء مقربان« که یک دوره ۱۲ 
جلدی در شــرح زیارت جامعه کبیره اســت بمقتضای ورود به بحث توحید 
افعالی اشــاره به »دعای رجبیه« نموده و در مقام پاسخ به شبهاتی بر آمدند 

که برخی از اهل حدیث بر مفاد این زیارت وارد نموده اند.
استاد چنین نوشته اند؛

دعای هر روز ماه رجب که محمد بن عثمان بن سعید آخرین نایب خاص از 
نوُّاب اربعه حضرت ولی عصر )عج( از ناحیه مقدسه آن حضرت نقل کرده، با 
مضامین بلند خود به تبیین برخی از مقامهای معنوی ائمه اطهار)ع( پرداخته 

است.
به نکاتی از برجســته ترین قســمت های آن، یعنی جمله »فجعلتهم معادن 
لکلماتک و أرکانــاً لتوحیدک و آیاتک و مقاماتک التّی لا تعطیل لها فی کل 
مکان؛ یعرفک بها من عرفک. لا فرق بینک و بین ها إلّاأنهّم عبادک و خلقک. 

فتق ها و رتق ها بیدک. بدوها منک و عودها إلیک... « اشاره می کنیم:
الف( مراد ازتوحید در این جمله، توحید افعالی خدا است.

زیرا أولا؛ وحدت ســیاق )معادن کلمات الهی بــودن، ارکان توحید و آیات و 
مقامات اوقرار گرفتن( تنها با توحید افعالی سازگار است.

ثانیا؛ً »تعطیل« تنها در باره افعال الهی توهم می شــود که آن نیز با گسترش 
فیض در علم و عین نفی شده است؛ اما تعطیل در ذات اقدس الهی و نیز در 

اوصاف ذاتی وی که عین ذات اوست، اصلًا توهّم نمی شود.
ب( استمرار خلافت انسان های کامل -ائمه اطهار- واینکه آنان مجرا و مجلای 
همیشــگی فیض الهی اند، از لوازم اصلی تعطیل ناپذیری مقامات و تجلیات 
الهی اســت، چون فیض او تنها از راه وسایط به »قابل «ها می رسد، زیرا قابل 
توان دریافت فیض را بی واســطه ندارد، هرچند فاعل می تواند به هرموجودی 

فیض برساند.
ج( جملــه »یعرفک بها من عرفک«، مرادف »بنا عبد الله و بنا عرف الله و بنا 
وحّد الله تبارک و تعالی...« اســت که اشاره به معنای اول ارکان توحید بودن 

آن ذوات مقدس دارد.
د( عبارت »لا فرق بینک و بینها إلاّ أنهّم« درباره مقام ذات خدا نیســت، زیرا 
ذات اقدس الهی منطقه ممنوعه ای اســت که انبیای الهی نیز از ورود به آن 
و ادراکش عاجز و راجل مانده اند، پس مربوط به مقام فعل اوســت؛ یعنی هر 
کاری که از ذات اقدس الهی به صورت اســتقلالی برمی آید، از آنها به شکل 
تبعی برامی آید: »یاابن آدم! أنا أقول للشی ء کن فیکون، أطعنی فیما أمرتکُ، 

أجعلک تقول للشی ء کن فیکون«.
ه( عبارت »إلاأنهم عبادک و خلقک فتقها و رتقها بیدک بدؤها منک و عودها 
إلیک« به عدم استقلال آن ذوات مقدس اشاره دارد و اینکه تصرفات تکوینی 
و تشــریعی آنها تنها ناشی از مقام خلافت الهی آنان است. تقدم عبودیت بر 

سایر اوصاف، مؤکِّد این معناست.
درپایان ذکراین نکته مهم ضروری است و آن این است که به بیان زیبای امام 
خمینی؛ »ادعیه، قرآن صاعداســت«. بدین معنا که اهلبیت)ع( در آن ادعیه 
که با خدا مناجات دارند طرف خطابشان خداست و متضمن بالاترین معارف 
خواهد بود که چه بسا دست ما، از فهم بسیاری از معارف نهفته درآنها کوتاه 
است. در نتیجه بهتراســت در داوریِ منجر به تردید وتشکیک درآن، توقف 

کرده و فهم آن را به اهلش واگذار نماییم.

یاداشت

 پیشنهاد سخنگوی اعتدال و توسعه 
برای مذاکره با آمریکا و اروپا

جواد هروی ســخنگوی حزب اعتدال و توسعه گفت: پیگیری موضوعاتی مانند 
FATF و گفت وگو با دولت های غربی باید به شکل سنجیده که شعار استقلال، 

نه شرقی و نه غربی ما برهم نخورد، به عنوان یک اولویت در دولت دنبال شود.
جواد هروی ســخنگوی حزب اعتدال و توسعه درباره اولویت هایی که دولت باید 
در شرایط کنونی دنبال کند، گفت: از نگاه بنده مهم ترین اولویت هایی که دولت 
باید در شرایط امروز جامعه دنبال کند، پرداختن به مسائل اقتصادی و جلوگیری 
از رشد تورم است. به خصوص که اکنون در حال نزدیک شدن به ایام عید نوروز 
هستیم و جامعه انتظار دارد که از شرایط بهتری برای خرید مایحتاج خود بهره مند 
شــود. به گزارش ایســنا، وی در ادامه با بیان اینکه اولویت های دولت در عرصه 
بین الملل نیز حائز اهمیت است، تصریح کرد: بحث مذاکرات می تواند یک اولویت 
دولت در عرصه سیاســی خارجی باشد. در پایان این ماه ترامپ روی کار خواهد 
آمد. پیشینه سیاسی ترامپ نشان می دهد که با نگاه تحقیر آمیز به همه کشورها 
و دولت ها نگاه می کند. طبیعتا باید یک نگاه مستقل و یک نگاه برنامه ریزی شده 
در قبال دولت آمریکا و دولت های اروپایی داشــته باشیم. هروی افزود: پیگیری 
موضوعاتی مانند FATF و گفت وگو با دولت های غربی باید به شکل سنجیده که 
شعار استقلال، نه شرقی و نه غربی ما برهم نخورد، به عنوان یک اولویت در دولت 
دنبال شود. وی گفت: در داخل کشور نیز باید سیاست هایی دنبال شود که رضایت 
عمومی مردم را به همراه دارد. آزاد سازی فضای مجازی مورد خواست مردم است. 

موضوعاتی از این دست رضایت و خشنودی مردم را به همراه دارد.

احزاب

 CFT آغاز بررسی لوایح پالرمو و 
در کمیسیون های مجمع تشخیص

سخنگوی مجمع تشــخیص مصلحت نظام از آغاز بررسی 
کارشناســی لوایح پیوســتن ایران به کنوانســیون مقابله 
بــا تأمین مالی تروریســم )CFT( و کنوانســیون پالرمو 
در کمیســیون های تخصصی دبیرخانه مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام خبر داد. به گزارش ایلنا به نقل از اداره کل 
روابط عمومی مجمع تشــخیص مصلحت نظام، به گفته 
ســید محســن دهنوی، در این مرحله، بندهای مختلف 
لوایــح مذکور مورد بحث و بررســی های فنی، تخصصی و 
کارشناســی قرار می گیرد. دهنوی افزود: یکشنبه )دیروز( 
نیز جلســه مشــترک کمیســیون های دبیرخانه مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با مدیریــت محمدباقر ذوالقدر 
دبیر مجمع جهت اعلام نظر کارشناســی به کمیســیون 
مشترک مجمع برگزار شــد. گزارش کارشناسی دبیرخانه 
مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره لوایح CFT و پالرمو 
پس از نهایی شدن، برای جمع بندی و اظهار نظر در اختیار 
کمیسیون مشترک مجمع تشخیص مصلحت که متشکل 

از اعضای منتخب مجمع است، قرار می گیرد.

واکنش تهران تایمز به ادعای واشنگتن پست 
در مورد جانشینی سیدمجتبی خامنه ای
 آیت الله خامنه ای در مخالفت 

با جانشینی فرزندانش مصمم است

بــه گزارش جماران، روزنامه انگلیســی زبان تهران تایمز، 
وابسته به سازمان تبلیغات اسلامی، نوشت: واشنگتن پست 
روز جمعه مقاله ای منتشر کرد که پر از ادعا های بی اساس 
بود، از جمله اینکه آیت الله خامنه ای بیمار است و پسرش، 
مجتبی خامنه ای، به عنوان جانشــین او توسط »روحانیون 
مسن« انتخاب شده اســت. ادعا های مقاله به راحتی قابل 
رد هستند. واشنگتن پست به عنوان مدرک برای ادعا های 
خود، به مقاله ای از ایران اینترنشــنال اشــاره کرده است، 
یک کانال تلویزیونی ضدایرانی معروف که توسط اسرائیل 
تأمین مالی می شــود و تاریخچــه ای از جعل اطلاعات در 
مورد ایران و مقامات آن دارد. علاوه بر این، درکی ســاده 
از قانون اساسی ایران نشان می دهد که رهبر بعدی توسط 
»روحانیون مسن« انتخاب نمی شود بلکه توسط مجلسی از 
شــخصیت های منتخب مردم ایران هر هشت سال یک بار 
برگزیده می شود. بیانات و اقدامات گذشته رهبر ایران نیز 
نشان دهنده مخالفت او با ورود فرزندانش به سیاست است، 
چه برســد به اینکه جانشین او شــوند.   آیت الله محمود 
محمدی عراقی، عضو مجلس خبرگان رهبری، اعلام کرده 
است که رهبری درخواست برخی از اعضای مجلس خبرگان 
برای بررسی یکی از فرزندانش برای مسئولیت های رهبری 
در آینده را رد کرده اســت. روزنامه تهران تایمز از طریق 
منابع خود تأیید کرده است که آیت الله خامنه ای همچنان 
در مخالفت با جانشینی هریک از فرزندانش مصمم است و 

مجلس خبرگان به این موضوع احترام می گذارد.

پاسخ رئیس کمیسیون امنیت ملی به علم الهدی:
انگ جاسوسی زدن به یک قوه سطحی 

نگری است
ابراهیم عزیزی رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه 
مجلس شورای اســلامی می گوید: یکی از جا هایی که تا حالا 
جلوی نفــوذ را خوب گرفته، مجلس اســت چراکه نهاد ناظر 
بر آن یعنی شــورای نگهبان اســت. به گزارش انتخاب، رئیس 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجه مجلس شــورای 
اســلامی گفت: مــن فکر می کنم یکی از جا هایــی که تا حالا 
جلوی نفوذ را خوب گرفته، مجلس اســت چرا که نهاد ناظر بر 
آن یعنی شــورای نگهبان است و همیشه هم از ترکیب بسیار 
خوب فقه ها و حقوقدان ها بهره مند بوده است. ابراهیم عزیزی، 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی در واکنش به این ادعای علم الهدی که نفوذ و جاسوس 
از داخل صورت می گیرد و مجلس برای این کار مناسب است، 
گفت: موضــوع نفوذ مدت ها مورد تأکید رهبری اســت و این 
موضوع همیشه برای جمهوری اسلامی ایران دارای اهمیت بوده 
که با شبکه هایی که به دنبال نفوذ در لایه های مختلف هستند، 
برخورد شــود. وی افزود: نفوذ موضوعی نیست که ما امروز بر 
روی آن تأکید کنیم بلکه این نکته مورد تأکید نظام اسلامی و 
رهبر انقلاب قرار دارد و طبیعتاً باید تلاش کنیم جلوی هر گونه 
نفــوذی که امکان دارد نظام مدیریتی را به ســمت ناکارآمدی 
ببرد، را بگیریم. هر اندازه که جلوی نفوذ در بخش های مختلف 
گرفته شود، سالم سازی سیســتم را به همراه دارد. عزیزی در 
واکنش به اینکه اظهارات علم الهدی حاکی از آن است که بحث 
نفوذ در مجلس جدی تر از سایر نهاد ها است، خاطرنشان کرد: 
اینکه نفوذ را تنها به یک بخش از سطوح حاکمیتی ببریم برای 
مثال تصور شــود که یک جریان نفــوذ را در دولت، یا مجلس 
و یا دســتگاه های اجرایی ببیند، این سطحی نگری است و به 
معنای این است که با موضوع نفوذ هم به نوعی برخورد می کنیم 
که طبیعتاً شایسته نیست. همه معتقد هستیم مسئله نفوذ امر 
مهمی اســت و همه دستگاه ها باید مراقبت کنند و اینکه صرفاً 
یک قوه هدف قرار گرفته شود، فکر می کنم سوگیری است. وی 
در پایان یادآور شد: من فکر می کنم یکی از جا هایی که تا حالا 
جلوی نفوذ را خوب گرفته، مجلس است چراکه نهاد ناظر بر آن 
یعنی شورای نگهبان است و همیشه هم از ترکیب بسیار خوب 
فقها و حقوقدان ها بهره مند بوده است. در نتیجه ما در مجلس 

کمتر با این پدیده رو به رو هستیم. 

ویژه

رویداد

مجلس

اصلاحات  جبهه  رئیســه  هیأت  عضو 
با اشــاره به اینکه آقای خاتمی رئیس 
جمهوری است که بهترین کارنامه را در 
تاریخ جمهوری اسلامی از خود به یادگار 
گذاشته است، گفت: 51 درصد از مردم 
که اصلا در انتخابات شــرکت نکردند. 
آنها با رأی ندادن شــان به نوعی ابراز 
نظر داشته و نارضایتی خودشان را ابراز 
کردند. اگر حتی دو جناح هم با همدیگر 

وفاق کنند، این وفاق هنوز ناقص است.
مشروح گفت وگوی جماران با علی شکوری 

راد را در ادامه می خوانید:
تحلیل شما از ماجرای پیش آمده برای 
آقای خاتمی در سالگرد ارتحال آیت الله 
نوع  این  چیست؟  رفسنجانی  هاشمی 
رفتارها چــه تأثیری می تواند بر فضای 
وفاق ملی داشته باشد که رئیس جمهور 

و دولت به آن تأکید دارند؟
در حقیقت ممانعــت از حضور آقای خاتمی 
در مراسم افتتاح بیمارستان آیت الله هاشمی 
رفسنجانی نوک کوه یخ نابسامانی حکمرانی 
در ایران اســت. یعنی انبوهی از بحران ها و 
مشکلات در اداره امور کشور وجود دارد که 
این یک نمادی از آن اســت. یک سردرگمی 
در نظــام تصمیم گیری وجــود دارد و اصلا 
معلوم نیســت منطق و هــدف این تصمیم 
چیست، چه کسی دارد این کار را می  کند و 
با این کار به چه نتیجه ای می خواهند برسند. 
در شرایطی که دکتر پزشکیان الآن با شعار 
»دعــوا نکنیم« و »وفاق« عهده دار اداره امور 

کشور شده، این کار چه معنا دارد؟
بدتر از همه اینکه من شنیده ام در این مورد 
خاص وزارت اطلاعات مانع شــده و اگر این 
باشد که دیگر فاجعه است! یعنی اگر این خبر 
صحت داشته باشد که وزارت اطلاعات مانع 
از حضور آقای خاتمی شــده فاجعه و نشان 

دهنده آشفتگی در دولت است.
از نظر سیاســی این کار اصلا پیام روشن و 
معناداری نــدارد و کاملا به ناامیدی ها دامن 
می زند. به هــر حال آقــای خاتمی رئیس 
جمهوری است که بهترین کارنامه را در تاریخ 
جمهوری اسلامی از خود به یادگار گذاشته؛ 

هم از نظر اقتصادی و هم از نظر اینکه آنقدر 
افق روشــن و شرایط مهیا شــده بود که در 
انتهای دوره ایشان سند چشم انداز ۲0 ساله 
نوشته شد و به امضای رهبری نظام رسید. بر 
اساس این سند سال آینده که ۱404 هست، 

ایران می بایست کشور اول منطقه باشد. 
ولی متأســفانه بــه علت ســوء مدیریت و 
حکمرانــی طی این مدت ۲0 ســال نه تنها 
به اهداف سند چشــم انداز نرسیده ایم، بلکه 
صاحب نظران می گویند که نســبت به سال 
۱384 که پایان دوره خاتمی بود، ۱0 ســال 

عقب گرد داشته ایم. 
به نظر می رســد محدودیت های آقای 
خاتمــی از ســال 89 در کنار حصر 
آقایان موســوی و کروبی شروع شد. 
الآن کــه رئیس جمهور رســما اعلام 
می کند که حصر آقای کروبی برداشته 
شده، می تواند به معنای آرامش فضای 
سیاسی کشور و دور شدن از تنش های 
گذشته باشــد. اما عملا شاهد هستیم 
کــه محدودیت های آقــای خاتمی پا 
بر جا هســتند. به نظر شما این رفتار 
لحاظ سیاســی چه  به  تناقض آمیــز 

توجیهی می تواند داشته باشد؟
این تعارضات و تناقضات مربوط به این یک 
مورد نیســت و خیلی جاهای دیگر هم این 
تعارضــات و تناقضات هســت. یعنی رئیس 
جمهور به عنوان کســی که مســئول اداره 
کشور است، سهمش از قدرت خیلی کمتر از 
چیزی است که طبق قانون اساسی باید باشد. 
البته حصر آقای کروبی در عمل برداشــته 

نشده و سر جایش هست.
اخیرا مصاحبه ای از آقای شــمخانی منتشر 
کرده اند که هفت سال پیش انجام شده است. 
آقای شــمخانی در آن مصاحبه می گوید ما 
در شــورای عالی امنیت ملــی هیچ دغدغه 
امنیتی در مــورد محصورین و حصر نداریم. 
این حرف ایشــان یعنــی در آن زمان حصر 
هیچ موضوعیت امنیتی نداشــته است. ولی 
پس از تصمیم اولیه شورای عالی امنیت ملی 
به هر دلیل، از هفت سال پیش که دبیر وقت 
شــورای  عالی امنیت ملی اعلام کرده دغدغه 

امنیتی وجود نــدارد، حصر ادامه پیدا کرده 
است. در حالی که وقتی موضوعیت امنیتی 
نداشته اساسا سوژه شورای عالی امنیت ملی 
نبوده که تصمیم اولیه ادامه پیدا کند و ادامه 
حصر حتی با منطق خودشــان بلا وجه بوده 

است.
وقتــی دغدغــه امنیتی وجود نــدارد، خود 
به خود تصمیم شــورای عالــی امنیت ملی 
بلا وجه و کأن لم یکن اســت. یعنی شورای 
عالی امنیت ملی در جایی می تواند تصمیم 
بگیرد که دغدغه امنیتی وجود داشته باشد؛ 
محدودیت و محرومیتی که مبتنی بر دغدغه 
امنیتی نبوده، بر چه اساسی هفت سال ادامه 
پیدا کرده اســت؟! چه کسی پاسخگوست و 
پاسخش چیست؟ دو نفر از بزرگان مملکت 
در حصر باقی مانده اند و مردم هم از این حصر 
آزرده خاطر هســتند؛ در حقیقت این حصر 
نماد تقابل حاکمیت با حقوق شــهروندی و 

اجتماعی شده است.
با این دســت مایه که دولت چهاردهم 
دولــت وفاق ملــی اســت، توجه به 
توجیه  دولــت  این  در  اصولگرایــان 
می شود. اما به نظر می رسد آن طور که 
اصلاح طلب  جناح  مسائل  شاید  و  باید 
در این دولت مورد توجه قرار نمی گیرد. 
شــما با این فرضیه موافق هستید که 
کمرنگ  دولت  ایــن  در  اصلاح طلبان 

هستند؟
»وفاق« که الآن به عنوان شعار دولت مطرح 
است، همان طور که آقای دکتر پزشکیان روز 
پنجشــنبه در همایش وفاق گفتند، اول به 
عنوان یک بحث خیلی ساده ای تحت عنوان 
»دعوا نکنیم« مطرح شد. شعار »دعوا نکنیم« 
هم بعد سیاســت داخلی و هم بعد سیاست 
خارجی دارد. اما چیزی که اکنون تبدیل به 
شعار وفاق و در سیاست داخلی تئوریزه شده 
این اســت که کل جامعه را در بر بگیرد و  نه 

فقط جناح های سیاسی را.
اکنــون کل جناح های سیاســی موجود در 
حاکمیت زیر 50 درصد هستند. یعنی کسانی 
که در انتخابات شرکت کردند، به 50 درصد 
نرسیدند؛ و این جناح های سیاسی برآمده از 

آن 49 درصدی است که در انتخابات شرکت 
کردند. تــازه بعضی از آن 49 درصد هم چه 
بسا به این جناح ها رأی نداده  باشند. ولی 5۱ 
درصد از مردم که اصلا در انتخابات شــرکت 
نکردند هم موضوع وفاق هستند و مطالباتی 

دارند.
آنها با رأی ندادن شــان به نوعــی ابراز نظر 
داشته و نارضایتی خودشــان را ابراز کردند. 
این نارضایتی ها باید برطرف شــود تا کشور 
بتواند به وفاق مؤثر دست پیدا کند. اگر حتی 
دو جنــاح هم با همدیگر وفــاق کنند، این 
وفاق هنوز ناقص است. البته در همین وفاق 
جناح ها هم عادلانه رفتار نشده است. یعنی 
سهم نیروهای شکســت خورده در انتخابات 
بعضا دارد از سهم نیروهای پیروز در انتخابات 
بیشتر می شــود و باز هم دارند زیاده خواهی 

می کنند.
یعنی کســانی که ســال ها در مصدر قدرت 
بودنــد و با شــعار خالص ســازی و حذف 
منتقدیــن همه قدرت در اختیارشــان بوده 
و هیچ گلی هم به ســر این مملکت نزدند، 
حــالا باز هم دارند زیاده خواهی می کنند. در 
شــرایطی که ملت به آنها رأی ندادند و آنها 
را پس زدند، همچنان ســهم های بیشتری 
در عرصه حاکمیت می خواهند که این اصلا 
منطقی و قابل قبول نیســت و زیاده خواهی 

است.
»وفاق« شــعار درســتی اســت؛ جزئی از 
مؤلفه های حکمرانی خوب اســت. حکمرانی 
خوب هشــت مؤلفه دارد و یکی از آنها وفاق 
اســت. آقای پزشــکیان وفاق، عدالت و کار 
کارشناســی را سه شعار اصلی خود قرار داد 
و با همین سه شعار می شود مملکت را از این 
ورطه بیرون آورد و افق های آینده را روشن تر 

ترسیم کرد.
در عرصه سیاســت خارجی هم شعار دعوا 
نکنیــم موضوعیــت دارد. الآن ما در عرصه 
بین الملــل مواجه هســتیم بــا قدرت هایی 
کــه تعیین کننده هســتند. تقریبا به لحاظ 
اقتصادی و سیاســی، نیمی از قدرت جهان 
در اختیار آمریکا است و بقیه جهان از جمله 
اروپا، روســیه و چیــن را روی هم بگذاریم، 
اینها هم نیم دیگر را تشکیل می دهند. البته 
خیلی خوب اســت که با اروپا، روسیه، چین 
و کشــورهای دیگر گفت وگو داشته باشیم 
و مناســبات خودمان را با آنهابرقرار کنیم و 
دنبال منافع ملی خودمان باشــیم؛ ولی این 

کفایت نمی کند.
ترامپ هنــوز نیامده دارد مطــرح می کند 
که کانادا ایالت پنجاه و یکم آمریکا بشــود، 
گروئلند باید در اختیار آمریکا قرار بگیرد و در 
مورد مکزیک هم همین حرفها را زده است. 
آمریکایی که مطلق العنان شده و هر کاری 
دلــش می خواهد می کند را مــا نمی توانیم 
نادیــده بگیریم و بگذاریم هــر کاری دلش 
می خواهد بکند. ما برای مهار آن حتما باید با 
آن گفت وگو کنیم تا بتوانیم منافع خودمان 

را محافظت و تأمین کنیم.
ما چند ده ســال »عدم مذاکــره« را تجربه 
کرده ایم و نتایجش را امروز مردم با پوســت 
و گوشت شان دارند احساس می کنند. مذاکره 
محدود را هم در برجام تجربه و اثرات مثبتش 

را در دو سالی که برجام اجرا شد، دیدیم.

یــک نماینده پیشــین مجلس گفت: 
بعد از صحبت هــای اخیر درباره انتقال 
پایتخت به مکران زمین و اجاره مسکن 
در اینجا گران شده است، بدون اینکه 
هیچ تغییری در زندگی انسان ها صورت 
گیرد. با این شرایط صحبت کردن درباره 

انتقال پایخت چه سودی دارد؟
به گزارش ایلنا، معین الدین ســعیدی درباره 
مطرح شــدن انتقــال پایتخــت از تهران و 
اســامی برخی مناطق برای این جایگزینی 
مانند ســواحل مکران عنوان کرد: معتقدم 
دوســتان دولت قبل از بیــان موضوعات در 
تریبون های رســمی باید یــک مقداری کار 
کارشناســی داشــته باشــند، بحث انتقال 
پایتخت در دولت های  مختلف مطرح شده 
اســت اما اینکه بیایند رسماً عنوان کنند که 
نظر ما روی سواحل مکران است، باید عنایت 
داشــته باشند که ســواحل مکران الان چه 

زیرساخت های توسعه ای دارد؟

نماینده پیشــین چابهار در مجلس شورای 
اســلامی خاطرنشــان کرد: دوستان ببینند 
درحال حاضر چه زیرساخت هایی در مکران 
اســت، الان مــا پایین ترین شــاخص های 
توســعه ای را در اینجا داریــم؛ چه به لحاظ 
دسترســی به آب شرب، سرانه های آموزشی 
و ورزشی پایین هستیم، وضعیت در اینجا در 
حوزه سلامت  تبدیل به فاجعه شده است، در 
چنین شرایطی طرح چنین موضوعاتی بدون 
کارشناسی لازم تنها نتیجه اش این می شود 
که هزینه های زندگی برای مردم بالا می رود.

وی خاطرنشــان کــرد: همیــن الان بعد از 
صحبت های اخیــر درباره انتقال پایتخت به 
مکران زمین و اجاره مســکن در اینجا گران 
شــده اســت، بدون اینکه هیچ تغییری در 
زندگــی مردم صورت گیرد. با این شــرایط 
صحبت کــردن درباره انتقــال پایخت چه 
ســودی دارد؟ مردم با خودشــان می گویند  
هر زمــان دولت بنای جدی برای توســعه 

نداشــته باشــد با مطــرح کــردن عناوین 
پرطمطراق می خواهد اذهــان عمومی را به 
نوعی منحرف کند، این مساله مصداق واقعی 
ضرب  المثل »آفتابه لگن هفت دســت، شام 
و نهار هیچی« است.ســعیدی یادآور شــد: 
همیــن الان در تهران هر شــهروند حدود 
۱50 لیتر آب مصرف می کند، اما در مکران 
سهم هر شهروند حدود ۱5 لیتر است، هنوز 
درصد بزرگی از مردم آب لوله کشــی ندارند، 
خواهشم از عزیزان دولت این است که قبل 
از عنوان چنین موضوعاتی قدر در خصوص 
زیرساخت های توســعه مخصوصاً در حوزه 
ســلامت و حوزه آموزش خانه تکانی داشته 
باشند تا مردم احساس کنند اینجا دارد یک 
اتفاقاتی می افتد و بعد بیایند مســائلی نظیر 

انتقال پایتخت را مطرح کنند.
وی تاکیــد کرد: تا این لحظه از طرح چنین 
موضوعی )انتقال پایتخت به مکران( فقط و 
فقط هزینه خدمــات و هزینه زندگی برای 

مردم مقداری بالاتر رفته است و هیچ توفیری 
به حال مردم ما نداشته است.

این نماینده پیشین مجلس گفت: خواهشم 
این اســت که دولت کار کارشناســی انجام 
دهد، آقای پزشکیان را همه ما می شناسیم، 
انسان دغدغه مندی هستند، فرمایش ایشان 
هــم این بود که خــودم در همه موضوعات 
صاحب نظر نیســتم و خیلی از موضوعات را 
به کارشناسان ارجاع می دهم که باید تصمیم 
بگیرند، در این موضوع هم یک مقداری کار 
کارشناســی کنند  بعــد  در فضای عمومی 

مطرح کنند.
 وی بیان کرد: در مکران پارادوکسی عجیب 
وجــود دارد از یک طرف قبــول داریم که 
ظرفیت های بی بدیل اینجا وجــود دارد اما 
عقب ماندگی هــا بــه قدری زیاد اســت که 
در ابتــدای امر دولت باید در حوزه توســعه 
زیرســاخت ها کاری انجام دهــد بعداً بیاید 

مسائلی نظیر انتقال پایتخت را مطرح کند.

سیاســی  فعال  حقیقت پور  منصــور 
اصولگــرای می گوید: حلقــه تندرو ها 
ورشکسته شده اند؛ چه در مجلس، چه 
در دولت و چه در هرجــای دیگر. آنها 
هم انتخابات مجلــس، هم در انتخابات 
ریاست جمهور و هم در خبرگان شکست 
کامل خوردند و حالا سعی می کنند تمام 
تلاش خود را به کار بگیرند تا مثل سابق 

تولید هزینه برای کشور کنند.
شرایط منطقه به نحوی است که باید به شدت 
با حساســیت حرکت کرد؛ این گزاره ای است 
که مورد تأیید همه دلســوزان کشــور است. 
از ســوی دیگر به نظر بســیاری از ناظران و 
تحلیلگران سیاســی بخشی عمده مشکلات 
داخلی حل نمی شــود مگر آنکه مناســبات 
بین المللی ایران ترمیم شود. در این میان، اما 
برخی هستند که نمی خواهند چنین مسیری 
در پیش گرفته شود. منصور حقیقت پور، فعال 
و تحلیلگر سیاســی، درباره ایــن موضوع به 

»نامه نیوز« گفت: »حلقه تندرو ها ورشکسته 
شده اند؛ چه در مجلس، چه در دولت و چه در 
هرجــای دیگر. آنها هم انتخابات مجلس، هم 
در انتخابات ریاست جمهور و هم در خبرگان 
شکست کامل خوردند و حالا سعی می کنند 
تمام تلاش خود را به کار بگیرند تا مثل سابق 
تولید هزینه برای کشور کنند. کشور به دلیل 
نپذیرفتــن FATF و تحریم ها ده ها میلیارد 
دلار هزینه را متحمل شــد که بخشی از این 
وضعیت ماحصل رفتار تندرو ها بود. خدا کند 
روزی برسد که این جماعت در پیشگاه ملت 
پاســخ بدهند«. او ادامه داد: »امروز منافع و 
امنیت ملی اقتضا می کند که از آســیب ها و 
تهدید ها بکاهیم و در دنیا بر اساس عقلانیت 
رفتار کنیم. امروز همــه باید درک کنند که 
دوره خیال پردازی در عرصه بین المللی تمام 
شده است و همه باید عقلانی بیندیشیم، رفتار 
کنیم و تصمیم بگیریم تا منافع ملی مان تأمین 
شود.« این فعال سیاسی همچنین بیان کرد: 

»اگر منافع ملی اقتضا کند با اروپا هم مذاکره 
می کنیم. قرار نیســت در مذاکره با غربی ها 
کشــورمان را بفروشــیم. ما اهل حراج کردن 
کشــورمان نیســتیم که اگر بودیم در هشت 
سال دفاع مقدس این میزان شهید نمی دادیم. 
مردم ما یک بار در ســایه جنگ از کشورشان 

دفــاع کردند.حقیقت پــور در پایــان گفت: 
»تندرو هــا فاقد بصیرت لازم اند و شــناخت 

درستی نیست به مسائل ندارند. 
ما می توانیم با همه کشور های دنیا به جز رژیم 
اسرائیل ارتباط داشته باشیم و اگر منافع اقتضا 

کند در این جهت حرکت خواهیم کرد«.

علی شکوری راد:

نتیجه»عدممذاکره«رامردماحساسمیکنند
خاتمی بهترین کارنامه را از خود به یادگار گذاشته است

معین سعیدی:

از روزی که نام مکران به عنوان پایتخت مطرح شد قیمت همه چیز در منطقه گران شد

حقیقت پور:

خدا کند روزی جماعت تندرو در پیشگاه ملت جواب بدهد



واکنش مطهری به آتش سوزی در لس 
آنجلس

علی مطهری به آتش سوزی لس آنجلس واکنش نشان داد. 
علی مطهری، نماینده ادوار مجلس در صفحه شخصی خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت:» ما از اسرار الهی آگاه نیستیم 
که بگوییم آتش سوزی غیر عادی  #لس آنجلس عذاب الهی 
بوده اما شاید یک هشدار از عالم ربوبی برای دولت و اکثریت 
مردم آمریکا بوده اســت که با پول و تسلیحات آنها بیش از 
۱5 ماه است که در غزه نسل کشی می شود. صحنه ای شبیه 

غزه برای  آنها نمایان شد، شاید به خود آیند.«

سوشیال

بیژن زنگنه:
سعید جلیلی بگوید رابطه بابک زنجانی با ستاد ایشان 

چیست؟
بیــژن زنگنه وزیر نفت دولت های یازدهــم و دوازدهم گفت: آقای جلیلی باید 

توضیح بدهد رابطه آقای زنجانی با ایشان و ستاد ایشان چیست؟
بیژن زنگنه وزیر نفت دولت های یازدهم و دوازدهم در ســخنانی که فیلم آن 
را کانال تلگرامی نفت ما منتشــر کرده، گفت: بابک زنجانی یک مجرم محکوم 
به اعدام بوده اســت. حکمش هم قطعی بوده اســت. آقایان در این ایام دارند 
او را بــه قهرمان ملی تبدیل می کنند. قهرمان دور زدن تحریم ها. شــرم آور 
اســت. وی گفت: اصلا آقــای جلیلی باید توضیح بدهد رابطــه آقای زنجانی 
با ایشــان و ســتاد ایشــان چیســت؟ یک مجرمی که ۲.۷ میلیارد دلار پول 
کشــور نزدش بوده، ما با چه بدبختی آن را دنبــال کردیم. می گویند اصلا او 
را گرفتند بــرای اینکه تحریم ها را دور نزنند. آقــای میرکاظمی ده بار من را 
به کمیســیون مجلس برد و از من پرســید که چرا علیه بابک زنجانی کاری 
نمی کنی. حالا چرا حرف نمی زند. ایدئولوژی اینقدر مقدس است؟ حزب اینقدر 
مقدس اســت؟ خودت یادت نیست؟ پول نقد به او داده بودند تا به افراد بدهد. 
 همه اش حقه بازی بود. در این مورد از آقای اژه ای بپرسند. ایشان خیلی خوب 

بابک زنجانی را می شناخت.

سوشیال


